

كلمة معالي / صقر غباش رئيس المجلس الوطني الاتحادي

في شأن

الدورالقيادي الذي يمكن أن تؤديه البرلمانات في إعادة البناء العالمي بعد أزمة الجائحة العالمية (كوفيد -19) (قيادة عالمية متعددة الأطراف)



معالي السيدة غابربيلا كويفاس بارون

رئيس الاتحاد البرلماني الدولي

أصحاب المعالي والسعادة رؤساء وأعضاء البرلمانات

السيدات والسادة

أود في البداية أن أعبر عن تقديري لمنظمي هذا الاجتماع، وامتناني لجهودهم الطيبة من أجل عقد المؤتمر الخامس لرؤساء برلمانات العالم الذي يعد واحدا من اهم الأحداث البرلمانية الدولية لأنه يمثل فرصة لتبادل الرأي والمشورة بين رؤساء برلمانات العالم حول اهتمامات الشعوب وتطلعاتها.

ويتزامن عقد هذا المؤتمر مع الظروف الاستثنائية لجائحة (كوفيد -19) التي يجب أن تلهمنا للتفكير في تطوير متطلبات عملنا البرلماني. وأرى أنه من أولى الدروس المستفادة من هذه الجائحة هو ضرورة وجود قيادة تعددية أكثر فعالية للعالم تمكنها من توفير السلام والتنمية المستدامة للشعوب. خاصة أن هذه الجائحة أثبتت أن العالم يجب أن يعمل كأسرة إنسانية واحدة لان الأوبئة لا تعرف حدودا جغرافية، أو اثنية، أو دينية، أو سياسية، أو اقتصادية، أو ثقافية، وأن التضامن وقيمة التعاون بين الأمم هي خيار حتمي لا بديل عنه. ومن ثم فانه لابد أن يكون هناك نهج استراتيجي جديد لإنشاء روابط عمل جديدة بين المنظمات البرلمانية الدولية والإقليمية، والمنظمات الحكومية الدولية والإقليمية حتى يكون للبرلمانات صوتها المؤثر والقوى في صياغة وتقدير السياسات العالمية.

وفي هذا الشأن فإنه من الضروري تعزيز الشراكة الاستراتيجية بين الاتحاد البرلماني الدولي، والأمم المتحدة وبما يؤدى إلى تعزيز فاعلية ومصداقية عمل المنظمتين باعتبار أن ذلك هو السبيل الأساسي لمعالجة مشاكل الشعوب المتزايدة في قضايا التنمية المستدامة، والتطرف، والإرهاب، والتوترات الجيوسياسية، والأزمات الإنسانية بأنواعها المختلفة سيما أن هناك انطباعا يسود لدى العديد من شعوب العالم بضعف، وهامشية دور المنظمات الدولية في حل المشكلات العالمية أو الإقليمية.

كما نؤكد – في عالم ما بعد كورونا – أهمية أن تضطلع المنظمات البرلمانية الدولية والإقليمية والبرلمانات الوطنية في أن تعمل مع الحكومات والمنظمات الدولية على تخصيص ميزانيات أكبر للتعليم، والصحة، ونظم الحماية الاجتماعية، وتشجيع الاستثمار في البنية التحتية الصحية القائمة على التكنولوجيا خاصة أن هذه



الجائحة أثبتت أن أمن العالم، وسلامة الشعوب لا تتحقق بتكديس الأسلحة، واستنزاف موارد الدول في الإنفاق العسكري.

كذلك فانه من الضروري في عالم ما بعد كورونا ومن خلال الدور القيادي العالمي للبرلمانات أن يتم التركيز على ثمة قضايا أساسية مثل بناء منظومات وطنية ودولية "للأمن الغذائي" بحيث تكون الشعوب قادرة على مواجهة أي تحديات أو استثناءات مفاجئة خاصة أن تقديرات برنامج الغذاء التابع للأمم المتحدة يرى أن هناك أكثر من 265 مليون شخص قد يواجه المجاعة مع نهاية هذا العام بفعل تداعيات جائحة كوفيد -19.

السيدات والسادة

إن الدور القيادي العالمي للبرلمانات يتطلب إيلاء الأهمية لإعادة بناء الاقتصاديات الوطنية – ووفق آليات التشريع والرقابة – على مرتكزات تحقق العدالة الاجتماعية من جانب، والاستدامة الاقتصادية من جانب آخر خاصة أن منظمة العمل الدولية قدرت أن عدد الوظائف التي سيفقدها العالم في خلال النصف الثاني من 202 نتيجة جائحة كورونا يصل إلى 400 مليون وظيفة. بالإضافة إلى أن هناك أكثر من نصف مليار شخص سيعانون من فقر حقيقي، وان 8% من سكان العالم دخل فعلياً في دائرة الفقر المدقع وفق تقديرات المعهد العالمي لبحوث اقتصاديات التنمية بجامعة الأمم المتحدة ((unu-wider)

وفي هذا الشأن أود أن أشير إلى نموذج دولة الإمارات العربية المتحدة بقيادة صاحب السمو الشيخ خليفة بن زايد آل نهيان في التعامل مع هذه الجائحة حيث تبنت الدولة عدة استراتيجيات ارتكزت على وضع خطط عمل استباقية، وتوظيف الحلول الذكية والمبتكرة في قطاعات الصحة، والتعليم، والاقتصاد، والعمل، وكل القطاعات الحيوية الأخرى بالدولة مع منح الأولوية للبعد الإنساني في كافة الخطط. ومن أمثلة ذلك على الصعيد الصحي تصدرت الإمارات دول العالم في الفحوصات التي أجرتها للمواطنين والمقيمين، وأنشأت أكثر من 14 مركزا للفحص من المركبات في أنحاء الدولة، كما قامت بتوفير التأمين الصحي لفحص وعلاج المصابين بفيروس كوفيد 19 سواء كانوا مؤمنا عليهم أم لا، وتفاعل المواطنون والمقيمون مع هذه المبادرات فسجل 15 ألف منهم في برامج التطوع لاختبار لقاح للفيروس ينحدرون من 107 جنسيات. وفي قطاع التعليم فعلت الدولة مباشرة منظومة التعليم عن بعد لحوالي 1.2 مليون طالب في المدارس الحكومية والخاصة، ووفرت الحكومة الدعم التقني والبنية التحتية للمدارس الخاصة لضمان استمرار التعليم للجميع، كما وفرت شركات الاتصالات الانترنت مجانا للأسر التي لديها خدمات انترنت لتمكينها من التعلم عن بعد.



أما في قطاع الأعمال والاقتصاد، فقد تبنت الحكومة الاتحادية خطط دعم وتحفيز تصل في قيمتها إلى 70 مليار دولار. كما تبنت الحكومات المحلية خطط تحفيز متفاوتة، وأعفت الحكومة المقيمين من أي مخالفات تتعلق بانتهاء إقاماتهم، ومددت تصاريح الإقامة لكل الموجودين على أرض الدولة.

كما سارعت الدولة لصياغة استراتيجية للتعامل مع مرحلةما بعد كوفيد -19 وفق أطر عمل تضمن الاستشراف المبكر والاستباقي للفرص والتحديات في قطاعات الدولة لمواجهة أي تداعيات قائمة أو محتملة، وتعزيز جاهزية القطاعات الحكومية والخاصة، وصياغة مفاهيم جديدة لرفع مستوى الكفاءة الاقتصادية عبر تبنى نحو 33 مبادرة عمل اقتصادية. ولعل هذا التجربة الرائدة لقيادة وحكومة دولة الإمارات جعلت الكثير من المنظمات الدولية تقر بأنه نموذج استثنائي وملهم في التعامل مع الجوائح العالمية، أو الضرورات القهرية.

ورغم الأزمة، فقد التزمت دولة الإمارات برسالتها الإنسانية العالمية فقدمت المساعدات الطبية والإغاثية لنحو 64 دولة للتخفيف من تداعيات جائحة كورونا. وتواصل دورها الحضاري والأخلاقي المتأصل في قيادة وحكومة وشعب دولة الإمارات فأنشأت مدينة الإمارات الإنسانية لعلاج رعايا الدول الشقيقة والصديقة. بالإضافة إلى أن المدينة العالمية للإغاثة الإنسانية في دبي التي تعتبر أكبر مستودعات للإغاثة الإنسانية حول العالم مكنت منظمة الصحة العالمية بنقل أكثر من 80% من مساعداتها الطبية إلى أكثر من 53 دولة حول العالم.

السيدات والسادة

أرى أن هناك مسؤولية أساسية على البرلمانات والاتحاد البرلماني الدولي في العمل مع الحكومات والمنظمات الدولية على ضمان الوصول العادل للقاحات المستقبلية لمواجهة كوفيد-19، أو أي أوبئة عالمية مستقبلية وتوفيرها لسكان شعوب العالم وبدون أي سياسات انتقائية أو استثناءات باعتبار أن بناء عالم أفضل لن يكون إلا إذا كان الإنسان محوره وغايته. كما ندعو إلى توطين تكنولوجيا الذكاء الاصطناعي ورقمنه البيانات الضخمة لضمان محاصرة الآثار السلبية للجوائح العالمية على القطاع الصحى، والدخل الفردى والمؤسساتي.

كما أن تعزيز الدور القيادي للبرلمانات يتطلب التأكيد على احترام مبادئ القانون الدولي وقواعده، وميثاق الأمم المتحدة وشرعية قرارتها إلا أن ذلك لا يمنع من المطالبة بإصلاح نظام الأمن الجماعي الدولي خاصة ما يتعلق بالقضاء على ازدواجية المعايير الدولية، أو انتقائية الشرعية لقرارات الأمم المتحدة. ولذلك فإنه من الضروري التفكير في أساليب وآليات عمل جديدة لدعم عمل مجلس الأمن بإعادة النظر في تركيبته، ونمط التصويت في



قرارته وبما يتواكب مع الوقائع والتطورات الراهنة للعلاقات الدولية. حيث أن الدول المؤججة للصراعات وتحديدا في منطقة الشرق الأوسط سواء تلك التي تحتل أقاليم لدول أخرى، أو التي تعمل على تغذية المصراعات الداخلية بين أبناء الشعب الواحد لا تأبه بأي قرارات دولية، وتتحدى شرعية المواثيق والاتفاقات الدولية

وختاما فان الدور القيادي للبرلمانات أصبح ملحا في ظل المعطيات الجديدة للنظام العالمي، وباعتبار أن البرلمانات هي المؤسسة الدستورية الأكثر استجابة لشواغل الشعوب، والتعبير عن إرادة مواطنها.

والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته



Speech of His Excellency Saqr Gubash, Speaker of Federal National Council (FNC) of United Arab Emirates (U.A.E)

"The leading role that could be played by parliaments in rebuilding world order, post the global pandemic (COVID-19)"

(Global Multilateral Leadership)



Your Excellency Gabriela Cuevas Barron, President of the Inter-Parliamentary Union,

Your Excellencies Speakers and Members of Parliaments,

Ladies and Gentlemen,

First, I would like to extend my appreciation to the organizers of this meeting, along with my gratefulness for their deliberate efforts to hold this Fifth World Conference of Speakers of Parliament. This event is considered one of the most important international parliamentary meetings, as it represents a good opportunity for consultation and exchange of opinions, among the speakers of world parliaments, about the interests and aspirations of their peoples.

Holding this conference coincides with the exceptionally disastrous circumstances created by COVID-19 pandemic, which should push us to think about developing our parliamentary tasks and actions. I see that the first learned lesson from this pandemic is the necessity to have a more effective multilateral leadership of the world that should be able to provide peace and sustainable development for peoples. Noteworthy, this Corona pandemic has proved that the world must work as "one human family"; simply because epidemics do not recognize any geographic, ethnic, religious, political, economic or cultural borders. Moreover, the value of solidarity and cooperation among nations became inevitable irreplaceable option. Accordingly, there should be a new strategic approach to establish new operational connections among the international and regional parliamentary organizations, along with the relevant international and regional governmental agencies. This new strategic approach would allow parliaments to have a vigorous effective voice in devising and evaluating global policies.

In this context, it is necessary to enhance the *strategic partnership* between the Inter-Parliamentary Union and the United Nations, with the aim to boost the effectiveness and credibility of the work of both organizations. This strategic partnership is considered the only route to solve the increasing problems facing peoples in the realms of sustainable development, fighting extremism and terrorism, and tackling geopolitical tensions and other various human crises. Needless



to say, there is a common prevailing impression among many peoples in the world that the role played by the international organizations towards solving the global or regional dilemmas is weak and marginal.

In post-Corona era, we emphasize the importance of the new approach deeming that international and regional parliamentary organizations along with national parliaments, must work together with governments and international organizations to allocate *larger budgets for Education*, *Health and Social Protection Systems*, besides encouraging investments in the healthcare infrastructure based on smart technologies, remembering that this pandemic proved that world security and safety of peoples cannot be achieved by stockpiling weapons and depleting the resources of nations on military expenditure.

Moreover, in post-Corona era, and through the global leading role that should be played by parliaments, it is very crucial to focus on fundamental issues such as: building international and national systems to acheive "food security". These organizations would enable peoples to face any challenges or surprising exceptional crises; taking into consideration that the assessments of the Food Program affiliated with the United Nations indicates that more than 265 million human beings might face starvation by the end of this year due to the consequences of COVID-19 pandemic.

Ladies and Gentlemen,

The global leading role of parliaments requires giving more attention to rebuild the national economies – in compliance with the mechanisms of legislation, supervision, and control – with the aim of achieving social justice on one hand, and economic sustainability on the other hand. Noteworthy, International Labor Organization estimated that 400 million full time jobs will be lost during the second half of 2020 as a result of Corona pandemic. Furthermore, more than half a billion human beings will suffer real poverty; and 8% of world population have actually entered the circle of extreme poverty, according to the assessments of World Institute for Development Economics Research at the United Nations University (UNU-WIDER).

In this context, I would like to refer to the **Example of the United Arab Emirates**, under the leadership of His Highness Sheikh Khalifa bin Zayed Al-Nahyan (President of UAE) in terms of dealing with this pandemic. The UAE has adopted several strategies concentrating on devising proactive work-plans and



utilizing smart and innovative solutions in the sectors of healthcare, education, economy, labor and all other vital sectors in the country, while giving priority of the human aspect of in all plans.

On the health sector, the UAE, having tested more than 50 percent of the population, continued to led the world countries in COVID-19 testing. The country has established unique drive thru testing centers across the country, and have extended health insurance to cover COVID-19 treatment to all population wither they are insured or not. People have welcomed such initiatives, and more than 15 thousands from 107 nationalities have already volunteered for COVID-19 vaccine clinical trials.

On the education sector, the government immediately launched an online learning system for approximately 1.2 millions students in public and private schools. All private schools that needed help with IT infrastructure and virtual learning tools were able to get it for free from the government. Families that needed Internet access for online learning were also able to get for free from telecommunication companies.

Businesses were also central to government's COVID-19 efforts. Federal Government announced 70 billion USD stimulus and aid packages for UAE businesses. Local governments announced their packages too. The government cancelled all penalties on foreign over-stayers and extended their visas for free.

Moreover, the UAE has devised the State strategy for post-COVID-19 period, based on frameworks that ensure early preemptive foresight of opportunities and challenges in all State sectors in order to confront the existing or anticipated consequences. These efforts also aim for enhancing the readiness of government and private sectors and devising new concepts designed to raise the level of economic efficiency, through adopting around 33 economic work initiatives. This pioneering experience performed by the prudent leadership and government of the UAE, probably made many international organizations admit that it is an exceptional inspiring example in terms of dealing with global pandemics or compulsive necessities.

The UAE also remained committed to its humanitarian mission, as it provided medical and relief assistances to nearly 65 countries, in order to alleviate the impacts of COVID-19. The UAE also continues playing its civilizational and



moral role, which is inherent in UAE leadership, government and population. Accordingly, it established the **Emirates Humanitarian City (in Abu Dhabi)** to treat citizens of other brotherly and friendly countries. Furthermore, the *International Humanitarian City (in Dubai)* is considered the biggest hub for humanitarian relief around the world. This city enabled World Health Organization to transfer more than 80% of its medical assistances to more than 53 countries around the world.

Ladies and Gentlemen,

I believe that there is an essential responsibility on world parliaments and the Inter-Parliamentary Union to work with governments and international organizations with the aim to ensure fair access to the expected future vaccines to fight the plague of COVID-19 or any other future global epidemics. These vaccines must be provided to all peoples of the world, without practicing any selective policies or exceptions; based on the principle that building a better world would never be achieved unless we make the human being its objective and axis. We also call to localize smart intelligence technology and to digitalize huge data in order to ensure besieging the negative effects of global epidemics on the health sector and individual and institutional income.

Likewise, enhancing the leading role of parliaments requires respecting the principles and rules of international law, besides respecting the UN charter and the legality of UN resolutions. However, this does not prevent us from demanding the reform of the International Joint Security System, particularly in terms of eliminating the duality of international standards; or the selectivity in discussing and deciding the legality/applicability of UN resolution. Therefore, it is necessary to think of new work techniques and mechanisms to support the work of UN Security Council, through reconsidering its structure and the method of voting on its resolutions in a way that copes with realities and the current developments in international relations. It is worth-mentioning that the countries that incite conflicts precisely in the Middle East region, whether those countries that occupy regions in other countries or those that feed internal conflicts among the members of one people, they do not respect any international resolutions. Rather, they challenge the legality of international charters and accords.

Finally, the leading role of parliaments became an urgent need amid the new realities of the world order; taking into consideration that parliaments are the constitutional



organizations that provide the fastest response to solve the problems and fulfil the aspirations of peoples, besides expressing the will of their citizens.

Best Regards,